

|                   |   |
|-------------------|---|
| العنوان:          | الفرح آثاره وأحكامه في ضوء القرآن الكريم  |
| المؤلف الرئيسي:   | محمد، حسين شريف   |
| مؤلفين آخرين:     | علي، عثمان الحسن أحمد(مشرف)   |
| التاريخ الميلادي: | 2010  |
| موقع:             | أم درمان  |
| الصفحات:          | 1 - 226   |
| رقم MD:           | 562147  |
| نوع المحتوى:      | رسائل جامعية  |
| الدرجة العلمية:   | رسالة ماجستير   |
| الجامعة:          | جامعة أم درمان الاسلامية  |
| الكلية:           | كلية أصول الدين   |
| الدولة:           | السودان   |
| قواعد المعلومات:  | Dissertations   |
| مواضيع:           | تفسير القرآن، ألفاظ القرآن، الفرغ في القرآن   |
| رابط:             | <a href="http://search.mandumah.com/Record/562147">http://search.mandumah.com/Record/562147</a> |

## ملخص

هذه الدراسة التي جاءت بعنوان ( الفرحة آثاره وأحكامه في ضوء القرآن الكريم)، مكونة من خطة بحث ومقدمة وثلاثة فصول وخاتمة ، وقائمة للمصادر والمراجع ، ثم فهرس، للآيات القرآنية ، والأحاديث النبوية ، والأعلام الواردة في ثنايا البحث ، وفهرس للموضوعات .

الفصل الأول جاء بعنوان ( الفرحة تعريفه وآثاره وأحكامه ) حاول الباحث من خلاله أن يعرف الفرحة لغة واصطلاحاً ، وأن يبين الآثار التربوية والاجتماعية للفرحة ، وتأصيل حكمه الشرعي من حيث الإباحة والحرمة .

الفصل الثاني جاء بعنوان ( نماذج من الفرحة في القرآن الكريم ) ويتضمن ثلاث مباحث حاول الباحث من خلاله أن يبين نماذج من الفرحة في القرآن الكريم ؛ حيث أن الفرحة جاءت في سياقات مختلفة ، ومن هذه السياقات التي ذكر الفرحة فيها ، جاء في مقام المدح مقترناً بالمؤمنين ، وجاء في مقام الذم مقترناً بالكافرين، والمنافقين .

الفصل الثالث جاء بعنوان ( وقائع من الفرحة في القصص القرآني ) ويتضمن مبحثين، حاول الباحث من خلاله تسليط الضوء على الفرحة في قصتين من القرآن الكريم ، هما قصة قارون ، وقصة ملكة سبأ، عندما وصفهم القرآن الكريم بالفرحين، وبين الباحث ما يتضمن هذين القصتين من المواضيع المهمة ليقفوا على ما جاء فيها من الدروس وعبر .

وفي خاتمة البحث قدمت أهم النتائج والتوصيات التي توصل إليها الباحث ، مع عرض علمي للفهارس المتعلقة بالبحث .

## **Abstract**

This study, which comes under title (The Happiness Its rules and effects on Holy Quran), includes Research Plan, Introduction, Three Chapters and conclusion, then a list of References, and list of beadroll for Quranic Ayiah, Prophet's Hadith and the names of the scholars whom mentioned inside the research and list of contents.

In the first chapter which came under title (The Happiness, identification and its effects and rules) the researcher attempted through it to identify the happiness in literily and in terms, and to clarify the educational and social affects of the happiness, origin its legitimate rule for hn aspect of lawful and forbidden .

In the second chapter that came under (A Models of Happiness in Holly Quran) it consist of three sections, the researcher attempted through it to mention models of happiness on Holly Quran, while the happiness mentioned in a different forms, and that mentioned related to (Believers) and the unlike happiness which mentioned related to unbelievers, and related to insincere.

In the third chapter, which came under title (A Cases of Happiness in Quranic Stories) this chapter includes two sections, the research attempted to highlighting the happiness on Quran through two Quranic stories, they were Qaroon Story and Sabaa's Queen Story, they were described as happier. The researcher explained the lessons which can be carried out from these stories.

At the conclusion, advanced the most important results and recommendations that a reached it, with a scientific representation for the lists related to the research.